UNITED STATES
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EVIDENCE OF A WRONGFUL CONVICTION
From the files of the

Federal Bureau of Investigation
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Hlth this May 1073 Memu*
the FBI launches its war

against the American
Indian Movement.

ReBuairtels 12/6/72 and 1/16/73 captioned “Anerican Indian
Activities, Extremist Matters,'

v ki R T
o Offices anduftirg gt,:,;g'.!.!,minut}r 1n m‘ﬂ“ ' \%
*hdividupl ATM chapterd; if not already dune. mmedintgly su

Tesults of investigation conducted to date in form suitable for
dissemination under caption of individual chapter with secomzendation
relative to edditional investlgation, Hher¢ ‘evidence.of.extren
activity or involvement by a chepter is determined n;;auspﬂpxgd,
thstitute full and continuing invastigatloqgthe:auﬁ‘tql§¢t;
activities, leaders, membership, end finaddes. JHevelop 1nfbrmants or}
sources in or close to each chapter. Also, institute {ndividual _
investigations of members of such chapters to develop backzround andij

To:  SAC, Albany

From: Acting Director, FBI

O

AMERICAN INDIAR MOVEMENT (ALH)
EXTREMIST MAITERS

determine their anctivities and propensity for militancy or violence,
Submit results thereof in form suitable for dissemination 'undex

individuel's caption with yocur recoizendation relative to further /
Lnvestipsation,

Inatitute similar individual investigations of all ATM
nembers and wneffiliated Indians arrested or invelved in takevver of
Wounded Knee, South Daokota, or similar confrentations or disorders ‘
elsevhere, ' 5ubmit results under individual's caption in a form
suituble for dissemination, If warranted, con'!dot subjoet for
inclusion in gduinistrativﬂ Index and | """“"“ ey, S T e h;h”ﬁ

for designation as a Rey: E\‘“Eft?[ " 30,
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v This document released three months

before the shoot-out makes it

extremely apparent that the FBI was
preparing for a "major - gt
confrontation”.

THE USE OF /SPECIAL AGENTS
OF THE FBI IN A PARAMILITARY
LAW ENFORCEMENT OPERATION IW

PURPOSE: This po:itien papnr was prapared for use of th.
Director of the FBI to brief the Attorney General and tne U

Deputy Attorncy General (DAG) on the rnle of the FBI

{Federal jurisdiction) where (1) tne Presldent Secidee
against the use of troops; and (2) the FBI is ordered iEci
by the President and;"or the Attorncy General teo deploy

FBI Special Agents in a paramilitary :law enforcement . r—
.situvation, in lieu cf the use of troops.

Thzre is attached for ready reference a document
captioned "Background Paper cn*fhe American Indian and the
Takeover of Wounded Knee by thc“ﬁmﬂr1gan Indian Movement (AIM).
This study outlines early history of the o Américan Indian,
jurisdiction of the FRI to investigate within the Indian ..

" gcounktry, background on AIM and their record for violence, T
history and background concerning the Pine Ridge Indian q
Reservation of the Oglala Sioux Tribe in South Dakota, %

1.1 L
’.-" '\"‘_n
¥

a prelude to the occupation of Wounded Knee, the occupation

of Wounded KEnee by AIM and the use of FBI, U. S. Marshals

and Bureau of Indian Affairs IBIA) Pclice at Wounded

Knee, South Dakota, during the period February 27 - H-ty 8, 1973,
in a n1ram111tary law en[crcement situation.
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The day after the shoot-out the Senate
Select Committee halts its investigation
Into reported FBI misconduct in regards
to AIM and the people of the Pine Ridge
Reservation.
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Attached is a letter from the Senate Select
Committee (SsC), dated 6-23-75, addresscdto the Honorable
Edward H, Levi. This letter arnounces the 55C's intent to
conduct interviews relating to Douglas Inrham, a former
Bureau informant. The request cbviously relates to our investi-
gation at "lWounded Knee" and our investigation of the
C:bﬁm:rican Indian Movement (21M). This regquest was received
6-27-75, by 12§al Division,

On 6-27-75,. Patiick Shea, staff membor of the
S5C requested we hold in abuyance any action on the recuest
in view of the killing of the Agents at Pine Ridge Reservction,
South Dakota.

RECOMMENDNTION:

For information-—
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Memorandum

% elr :
‘}m/ : Mr. Gebhardt ¢ A LATE: June 30,
; :

R Sy Three days after the HEJ_M'UII'L' the

Avsan. Bo, S
Bop. 4D didm. _

: 1 - Mr. Callahan sl ———
‘! FROM :RB_. H. 1l - Mr. Adams e
«ap-—: M [Bl Was already aware of the T ME Gebnacay <o

¥ i - . » - - - " — 1'- D i

susect: resmursgl  incredible inconsistencies intheir 91 - mr. cordon A ety
- story. Thus beginning the coverup. 77 = N5: emmann? VR, rracsss

CA¥ !
SAC Dick Held was instructed in a phone eall at 10:15 a.m.,
EDT, to have SA Gary Adams fly to California to meet with the
Director in Los Angecles at 8:00 p.m. and to brief the Director
concerning the details of the incident at Pine Ridge. SA Adags was
to bring with him FD-302s for the Agents who were present at the
time of the shooting and these FD-302s are to be facsimiled
to the Los Angeles Office and to be received prior toc 8:00 p.m.
tonight so that they will be present for the briefing session.
One of the chief concerns by the way of inconsistencies
that should be resolved today, is the autopsy report saying
- that SA Williams was instantly killed by the first bullet
at close range, wherein the teletype received from Minneapolis
6/29/75 indicated that Agent heard Williams on the radio
transmit the message "I'm hit."™ The Director has stated R
that it is obvious that this transmission would be impossible
if the autopsy report was accurate and he desires this clarified
before any statement to the press is made.

-
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o ~The above information is also being furnished to

SA W 7 .., at the Command Post with the structions that the
Agents get together and :ggEixgﬁﬂnx_incnniza;gggigg so that
SA Adams will have complete information when he arrives at
Los Xngeledsfor :the briefing. :
T 2
ACTION: ~ -
For in{prmation.
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FBI Agent Gary Adams reports a

pick-up truck leaving the scene of the
crime, but no government agency
bothers to try and apprehend tnu
vehicle.

v \
-

MP 70-10239

1:09 p.m.

ADAMS. advised nathing new. Firing: at us agai“'.ff33

1:12 p.m. e - -TﬁfJi:ﬁéffﬁ ﬂfa&-Jﬁﬁ"7 ;
" ADAMS asked if COWARD had portahla aquipment-u-- b
1:14 p.m. R .L:Qii;Q;?RHﬂF?EG?ﬁﬁ:"-;Wfiffg

ADAMS advised that FBI and BIA units are "being |
placed in an effort to surround tha sub]ects_ dwelling;
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ADAMS advised O'CLOCK at this E
with DEIMER K. EASTMAN. e

1:26 p.m.

ADAMS to COWARD; south of Oglala, pickup came in -
here and he just ‘left, can't get any BIA people on it. e

have, caryou g nnel 1 and. tzll them to turn that
. tower on. : “-f1c+“ S R ol B
1:30 p.m. P
1231 p;m. ] gort i i ) S AT :
ADAMS advised it's quiet right nuw, oh hera ue )
_gn, they are firing again At Uy, " Feen NIRRT e S .,rah;”’“%
T e "': i i '-'.-_.-'.'-1 e g 4

(hDAHS) We don't knnw where the woman is and we
have not done any return fire. EASTMAN is on one side and

his persons uill go on one side so that they won’ t get out,
on ul. :

ADAMS to COWARD advising COWARD phere to poai;iun N
himself. . e e b R i

1:39 p.m.

- ADAMS advised that there is no firing at all right
- now and that he will be ocut of his car far about 10 minutes.

1160 poms © 0 pA 0130
: - 3 Illlllllllllllll-
(ADAMS) ' We ara taking some fize. gl



In this dictated transcript three days after

the shoot-out, Agent Adams states that he
heard Agent Milliams report of 2 pick-up.
Adams also states his unfamiliarity of the

area.
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At approximately a.m,, Special Agent.J.  GARY

ADAMS wns in his Dureau car in Pine Ridge, South Dakota, when H
he henard Special Agent RONALD A, WILLIAMS talking on the Buveau L
radio, Special Agent WILLIAMS said, "l'here are several ouy:s

oxound the bouse and.,.it loolks 1lilke they're going to take off,
They're gotting into that agm." WILLIAMS then statoed,

"...hopu you have a lot of aS.v.."

-

A moment later WILLIAMS Sala, "It looks like thoy ;
are golng to shoot at us.... We've been hit," and sounds ofr shots
were henrd over the Dureau radio, Special Agent ADAMS asked
WILLIANMS his location and WILLIAMS advised they were at the
houses behind JUMPING DULL hall, which was known to be north
0f Pine Ridge, South Dakota, approximately 12 miles. Special
Agent ADAMS immedintely attempted to contact the Pine Ridge
Police Lepartment via radio but radio contact could not be
established. Special Agent ADAMS then attempted to contact
Pine Ridge Police Department via Government Channel 1 and
aizain no answer, Special Agent ADAMS then heard State
ladio Lnw in Rapid City contact Pine Ridge Polic e Depurtment,

Special Agent ADAMS proceeded to the scenc at a high
rate of speed, En route Special Agent ADAMS asked WILLIA S
his exact location as Special Agent ADAMNS was not familin- with
the JUNPING DULL hall location, WILLIAMS then advised vig
radio to get on a high hill and give them some Iire cover
or they "would be killed," WILLIAMS advised to go to the
nouse with the out building some distance from tho main
bullding, During these transmissions, pgunshots were henrd
over the Bureau radio, This was 3=-4 minutes after WILLIANSTY
Iirst transmission, '

Upon arriving at the vicinity of the LITTLE ranch,
Sprecinl Agent ADAMS stopped his Bureau car and retrieved his
.J08 rifle and armored vest from the trunk. Special Agent
ADARIS put on his armored vest and loadcd his rifle, Before
stopping the car Special Agent ADAMS hnd his personally owned
.357 magnum on his belt and a ,12 gauge shotgun under the front
seat, Special Agent ADAAS then “ontinucd north toward Oglala

'.;,fr_'z, and in the vicinit _vlace met with a Bureau of.
: Indian ATEaits [B(\) police car b%;hﬂ@ﬁ?ﬁiﬁ%

MP_70-10239 —
Sud-f - (98

Date E-:Mlld__.__g.{;_g.‘{zl%._..—-_-__

ltaaten 4 v G/2G/TH "L o __ine . llddygae,.-South.-Dakolae*

| _ 4
A v;.?dsa-.a. GARY ADAMS/pm = T
3 TEFEIATY Erhwa F7
Mo s wmanl toniubin, nuithes segummp=rdesoe: s coaef came cnsk ame n
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This Memo mentions just how many people the FBI | Af/ A
Delieved to actually have been involved in the = f i
shooting.  Even with this knowledge the FBI > dov 3.
eventually only indicted three people. - fich
This also mentions the “FBI fugitive (eonard e 7/5/75 s
Peltier" being reported in the area. {.t ,ﬁ
A suspect named David Skye i firt mentioned here. <1 = Mr. callahan . il
1 - i e g hdams * gl
1l = Mr. Jenkins Labes
1 - Cach Assistant Kol
RESMURS Director ' Vs
l - Mr. Cooke Lagst Gv
1 - Mr. Gordon Yl

[ - P
&,
SAC Richard Held at Command Post, Pine Ridge, South

Dakota, furnished the following to Section Chief Benjamin H.

Cooke by secure telephone communication on the morning of
7/5/15.

To date information has been developed -through our
investigative efforts in Pine Ridge that indicates possibly

as many as 47 people were involved in actual shooting, either
as participants or material w tnesses. 1Investigation is

Progressing to identify the individuals. The one individual
that appears-to have been identified by more witnesses than
any other is FBI fugitive Leonard™geltier, who according to
the best-:information that we can now.obtained, may have been
killed during the shootout. An informant furnished us with

information ldst night that he knows the location of a grave

where he beliaeves Peltier to be buried, and he will take Agents
to that lgcatign today.

' -

yenother individual believed to be involved is
-Loud -Hawk. Loud Hawk's fingerprint was found eon
a license\application in an automobile located in the tent

city and is license application was dated one day before
the actual shooting. '

Another individual who h been identified by BIA
witnesses is James Theodor \Qagj__é:ﬂd;

is still large.
i REC 68 . 559'333)?-1-
David-Skyes who is currently in jail Jt’Rap¥d Cit
©n a material witness warrant, is also believed either to have
been present and participated in the shooting or to have first-
h;d knowledge of those who were participating. Another
eye-witness has been .located who pPersonally saw Josephaiyintz
during the shooting and saw him when he was shot + You will
recall that Stuntz was the Indian who was killed duri;gJEPEIn :
shootout and whose body was recovered at the scene,. 18
———
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This Memo shows the FBls strong

desire to involve Peltier in the

case, as well as Frank Black Horse
1 coniLETeg  who was never indicted. B =i v s 3l

OR ELIMIEATING T
2) g]-_'sTnBLISHIﬂG THE WHEREABOUTS.OF THE SUSFECTS DURIKG THz

e TEVEEL] TED TUSANDS:

PERTINENT PERIOD;
3) IDENTIFY AND LOCATE ALL OF THE RESIDENTS OF “TENT CITY™ WIO
WERE THERE DUAING ANY PCRIOD OF ITS EXISTENCE AND/UR WHOSE FIiGER-
PRINTS HAVE BEEN FOUND OW MATERIAL TAKEN FROM “TEWT CITY;"
4) Exgu1n1ns THE EVIDENCE AND CONNECTING IT TQ 'THE sustczs-
LL',ELDEL.I_HEDRH&TIGH TO0TLDCK PELTIER. AND BLACK HORSE 1NTOS
) B uELﬁ?*IUUITIunnt*cUﬂFInE"TTEE"YE%nnnnnrs 'AND SOURCES 3

1...:.'5.-—&9-—-—

. 7) COOHDINATE WITH AUXILIARY OFFICES IN ORDER TO FULLY DEVELOF

BACKGROUND ‘AND ACTIVITIES OF SUSPECTS WHO EITHER LIVE IN THEIR AREA.
OR HAVE ASSOCIATES THERE; oSO G T

§) ATTEMPTING TO DEVELOP WITNESSES AND SOURCES WHO CAN AKD WILL
TESTIFY AS TO THE ACTUAL EVENTS OF THE AFTERNOON OF JUNZ 26, 1975.

" AS THE BUREAU IS AVARE, THE GRAND JURY IS BEING USED lit AW
EFFORT T0 FACILITATE THIS LATTER ASPECT WHERE WITNESSES ARE
RELUCTANT TO FURNISH IKFORMATION.

END L

FRO ANY QUESIIONS OH COHRRECTIONS CONTACT RAPID CITY.
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SUBJECT! RESMUR® - COMTEMPLATED
DISMISSAL OF PROSECUTION OF

AT T TET Y

e

H. Cooke

o

GON LRNMENT

JAMES THEODORE EAGLE;

CDNTINU%NG PROSECUTION OF

LEONARD 'PELTIER
S

PURPOST :

RECOMMENDATION :

70 record the decision to

DETAILS:

u.

Prosecutor in the R

William B,

that the

could be di
e ——

Fr o

USA Hultm
Trieodore Eagle was
evidence to get it
this case were full
the Director and v

and Unit Chief Johr
Hawkins, Jr. of the Gener

an stated that tgfjﬁggmm@izasg ': J??E';L?’ ;2%[8

weak and he felt there w
to the jury,
y discussed

SA Hultman th
1l prosecutive weigh

Evea though the evidence against Jimmy Eagle
Waf stronger than that against Peltier the

SOYErRmEnt dropped its case against Fagle “s
that the full prosecutive weight of the federal
gevernment could be directed against Leanard
Peltier". (emphasis added)

1 = Mr. Leavitt

-

rosecution of

Talapsens Ba

Breeie bae'y

"

ard Peltier

“ames Theocdore Eagle and to viaorec tg_ngﬂ____ﬁL__
SAS Jac - Coler and Ronalgd a,

in the murders &f

Williams,

For information aneg record purposes.

esmurs trials, who was accompanied by
Gray, Director,
at this conference were Associate Director Richard G.
Deputy Associate Director
Richard J. Gallagher,
SA Herbert H,

Executive Gffice fozr ‘©Shke,
James B, Adams,
g
} Crimmy Unit,

Gordon and

JC&tmer {(10)

On 8/9/76,
advised of this decis
the FBI's position pr
Departmental
Section,

rected against Leonard Peltier:

L AN f.'ﬂ

L]
Al

-

. Buy US. 5.1!1'.)?3'.; Bonds Reg:elarly on the Peyrell Seiior Flan
¥ LY

Departmental Attorne
ion, inasmuch as Mr.
ior to meetin
Attorney Alfred Hantman,
on 8/10/76.
a f-~jision has beer
Lo disiniss the charg

Mr. Cubbage subseg
made in the Departme
es against James Theodore Eagle, \

CONTINUED - OVER

5/

APPROVED: . Cve Aftales.,. ... LaSerstewy.
i 7 / Assor. D 30 .0 " F 5 Pe N T e ol T
e i Dep. AD £=m,. .. e o S BT U S
F Lo R Voo, Illp" . 4_
- t | Cep. AD lnwa i P 2o Do Ersokiamt, o =5
i Agst. Dir: Inscection,. ... Serimwe o L
y . Serv....... . L H T Tramnng, ... s k)
On B/9/76, Director CfE?EDCE 4 Kelley conferred with
S. Attorney (USA) Evan Hultman, Northern Distriet of Iowa,

Present u e
Eeld,
Assistart Director

a8 not sufficient

The prcsecutive aspects of
and all present concurred with
at this case be dismissed,—ggm—r w———-
t of the Federal Government .
22 5i° 1C .

Y Poger Cubbage wag=" ™ =—
Cubbage wanted to know

g with USA Hultman and

Chief of the General Crimes
uvently advised on 8/10/76

2t to allow the USA

"

j‘_r
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..--"'".-.?a;l ‘] V



Memorandum tu Mr. Gallagher
RE: RESMURS - PROSECUTION
JAMES THECDORE EAGLE

_—

—~= On 9/4/75, Marvin
he observed Eagle fleeing t

OF

A. Stoldt advised that on 6/26/75, =~
Ne crime scene carrying a rifle,

.r-
onigfllf?s, lHichael Erwin Anderson advised that on 6/26/75, |\

Eagle was at the Harry Jump
Agents were shot. On 9/22/
-a phof®graph of Eagle and s
Jimmy Eagle, helped individ

ing Bull residence when the FEI

15, Norman Patrick Brown identified
tated Leon Eagle, the brother of
uals escape 6/26/75, from the scene

-

of the killing of the FBI Agents. On 10/3/75, HMelvin White Wing

advised he heard Eacle say
Oon 11/25/75, at Rapid City,

"INe took turns snootirg the Agents.”
South Dakota, a Federal Grand Jury

indicted Eagle for the murders - first cegree in the killings

of SAs Coler and Williams.

Prior to being indicted, on 10/1/75, Eagle was found

guilty to two counts of CIR
U. S. District Court, Ragpid

= Assault with a Deadly Weapon in
City, and sentenced to six years

in the custody of the Attorney General.



During Peltier's 1985 appeal, assistant
prosecuting attorney Lynn Crooks

claims that Peltier was the leader of 83

the AIM camp during the June 26th e a tag of basically garden variety
shoot-out.

Leonard Peltier was the oldest person

there, He was the leader of the group. That was established

—-—

—

4 even by his own people who he called. There were several

LS e

5 peocple that were called to testify that he had been invited te

. —

e —

6 | the reservation, that he brought these young lads with him,

7 these 14 and 15-year-old lads with him, and that he in fact
8 was the leader of that group. That really wag unconteatable
3 and uncontested. 1In fact, there was nuv serious issue about

10 it, and T don't think there's a serious isgsue about that to

11 this day.

12 L.eonard Peltier, unlike Robideau and Hutler, was

13 there when tﬂu shooting started. The testimony at-nur trial
14 was very cle;r, Rubideau and Iutler were back in camp. Mr,

15 Peltier, on the other hand, was the;e when the shooting

16 started. He was in the vehicle which was followed intn the

17 area by the two agents. This is the red-and-white Chevrolet
10 Eubﬁfhan, which was later idenlified by Anﬁie Long Visitor and
19 ﬁther: as being his. He waz there when it started., He was

20 not baek in camp. Peltier, unlike FRobideau and Hutler at the
21 | cedar Rapids trial, had means at hand to kpnow who these agents
22 ware, He was with Nofmnn Charles, Norman Charles had been in
23 one of these agent's cars -- Agent Williams' car the night

24 before,. Norman Charles wag Lthere when Leonard came in ip the

25 van or Suburban. That wag clearly in the court record




In this Memo Michael "Baby AIM"
Anderson who was present during the
shoot-out informs the FBI that Bob
Robideauwas "in chavge" of tent
(ity.

. --.--.-..,; ,.:r!rg.p
F e #

=y

o o -yb_@

\DVISED LISTED INDIVIDUAL VAS GIRL FRIEND OF JIMMY E: SLE AKD uns o]
moxmu HIS CANDERSON) MEAL AT TIME OF SHOOTING, '
 AIDERSON ADVISED THAT ON JUNE 25, 1575, HE VAS PICKED UP BY FHI

PERSONNEL AND TAKEN TO PINE RIDGE POLICE DEPARTWENT VHERE HE WAS -
INTERVIEWED AND RELEASED, PERSONS ACCOMPANYING ANDERSON TO PINE ' %
RIDGE VERE NAMED JOHN BOYSE AND DAVID MANY HORSES. ANDERSON'
INDICATED THAT ROBERT ROBIDEAU VAS IN CHARGE'OF" THE: “TENTZCITY™
CONMUNITY AND VAS ALSO THE LEADER OF THE INDIVIDUAL'S WHOZVERE
_TRANSPORTING VEAPONS, ETC., VHEN TKEIR CAR EXPLODED, ANDERSON .
ADVISED THAT HE AND ROBIDEAU HAD LOADED THE VEAPONS AND ExPLnsw:-: e
DEVICES FROM A HEAVILY WOODED AREA HEAR PARMELEE, SOUTH DAKOTA, ON.
SR Lertdomia3d, AND VERE TRANSPORTING THEM TO NORTHERN OKLAKOMA TO
W/OID DISCOVERY BY FEDERAL AGENTS. ANDERSON FELT THAT REASON FOR
'DVEMENT OF WEAPONS, ETC., WAS INTENSE THEAT" FBI AGENTS HAD PUT O |
eOSEBUD INDIAN RESERVATION BY THEIR RECENT RAIDS ON LEONARD CROW

Y

DOG "S 'AND AL RUNNING'S, : e
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M023 RC CODE {0 On October 2, 1975 this teletype states

(6142 P NLTEL 19!2;’?5 I.T TELE WPE _ﬂm the shell casing supposedly found o5
2 . : in the trunk of one of the murdered bz
£ R agent's ars does not match the gun :

TO DIRECTOR (89~3229) that they tried to link to Peltier. ool

FAQY RAPID CITY (70-1¢239) (P)
ATTENTION: FBI LADORATORY = FINEAMS SCCT10N;

IORUTIFICATION ol e

- —

Tomphuene o

DIVISION = LFPS - i | Direvees Ser o
’nzsw’ts 5 v B
I ."u'h
,x RE MINNEAPOLIS LETTER TO BUWREAU SEPLEMDER 15, 1975; R#P1D CITY ™ fl()
4 TELETYPE TO BUREAU (ATTENT1OH L MOORATORY) SEPTEMBER 27, 1975; AND ; U-:

BUREAU TELEIT'FE TO RAPID CIT‘_T OCTQUER 2, 1575,

'
- LF HOT ALREADY DONE, LABORATORY = _FIREpRAS SE EEGTIDEI HEEUESIED 0 -b“J"'
« CQXIPARE SHOTGUN SH!_LLS ABD CASIHGS FOQUHND AI ECENE OF RESMURS WITH

e e — R e B A e s :}L..,-.
e e e —— e = e maim S w . #

: 12! e
ﬂ 5IREAU_SKOTGUN, S szam. HWIBER SB43%10V, HECD‘-’LRED D_FROA SUSPEcr,,wJ_z Qi-ﬂg' =

Pt BT

—— i —

H-F
SHEPARD_AMD _HAEDCARRIED TO LABORATORY ON JULY 23, 1975, TO DETERMINE 1‘5-*"“

—_——— e - — 5 b — -

. IF AHY WERE FIRED FROH BUREAU SHoTaud.) 1-J gt 5 ’7"1(7 Q_zx
CnI V225 rﬂ

- REFERENCED BUREAU TELETYPE OCTOBER 2, 1975, I
cas1iGs (Nor - LDEHTIFInBL VITH M=15 RIFLE LOCATED IN VEHIGLE WHIC
Q _ LD M=15R1 4TED I IGLE WHICH
EXPLODED O stas TURNPIKE SEPTEMBER 18, 1975, L CRATORY ok
3
REQUESTED TO COMPARE AL +223 CASINGS WITK AR=15 RIFLE- (SERIAL -W“ﬂw

FUBER. OBLITERATED ) LOCATED AL RUNKLHG®S PROPERTY SEPTENBER 11, Q'

T e i i e - e e e e e e

1975, AKD SUBNITTED TO LABORATORY SEPIEMBER -15, 19?5, "UNDER {/‘*
HIHh"AFDLIS FILE 70-]8488, & \ \i{

EJ‘
l-t l‘g*"(\(\r)]“‘}
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rmaou:ur OF TIUSE WEAPOLIS BERE PRODUCLD FOR AND RJCEIULD DY
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EXAMIUATIONS CONTINLING.
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"DUANE BREWER

,say. Certain o

: 36
GOON leader Duane Brewer admits to having -

illegal weapons preseat doring the June2b, % Qé
1976 shoot-out. These N-16 weapons have 1 |
an extremely similar caliber to that of group, let's
AR-155 which was the weapon (laimed tobe  Jd get the

i uld shift htem
used to kill the agents. he e Athais

WHO WERE THE B

Whoever was in

weapons. And i
out. One of ou
want to ever sh t want them to
see what we had. xnew what they had.
They had some pretty sophisticated weapons. So did we. .

There was a lot of shotguns and 30/30's and personal weapans
there. But the big stuff we usually kept back.

Like the time we went to Wounded Knee. We was out there
and we thought there was going to be a war. That was after the
first, the first annual. The year after they had given up
Wounded Knee and they was going to have a celebration cut there.
But we went out there in force. Yeah, it was our Highway
Safety Program, a lot of tribal workers and just goons. A
lot of people. We had that whole hillside full. Well, I knrow
that there was agents in the trees and all over with telescopic
lenses 'cause I have seen a lot of their photographs. They
were looking for weapons. And we knew they were. But that was
one of our policies. We wouldnever show a force of weapons.

WHAT DID YOU HAVE IN RESERVE THAT DAY?

Well, we probably had some”Mlé's,) .30 caliber carbines, a lot
of the old military stuff, € issuvad
{{% w"—‘-"fb

T

IF THE GOON SQUAD HAD @ THAT IS AN ILLEGAL WEAPON?

They were around. A few of them were gifts. A few of them
were paid for. And like I said, you know, when we was in Rapid
City at the Grand Jury hearing, we had a lot of visitors,
you know, that would say, "I want to meet with four or thres or
four of your people for a short meeting." And you'd go to their
room with this big suitcase and show you a bunch of weapons,
grenades, plastic explosives, deadcord blasting caps, whatever.
And give you some.. Here, take this. A couple guys I know of
walked arocund with blasting, you know, a dozen blasting caps in
their shirt pockets. .

HOW ABOUT GRENADES?

A few of them. O©Oh, we had ocne guy shoot aA-weapron in_+he

Holiday Inn one time when he was having a(fashion show > You

know, screwing around up there. You know, when we would ge in
at night, everybody would take a weapon in.



o During Peltiers trial Agent Evan Hodge,
a 1t o Wwho was assigned to the Firearms and
Q__The W Tool Marks Indentification Unit of the

FBI, testified to the incredible

similarities of the AR-15 and M-16 rifles.

r an AR-15, would
would have a LC

designation?

MR. LOW
It is quite
THE COUD
(Counse .
Q (By Mr. Sikma) Would ammunition purchased from Lake City
a designation?

A Yes, sir.

Q And that designation would be what?

A LC.

Q@ Are you familiar with the =-- how rounds are ejected from
{3252} an AR-15 or a M-167

A YEE; Eir-

Q Now, would you designate or tell the jury what the
difference is between an AR-15 and a M-16, if you know?

A  Both the AR-15 and the M-16 is manufactured by Colts
Firearms Company in Cnnnecticut.éE3LjmjﬂnhialAiiiigzgngg_gg_EhEE
the M-16 is a military rifle, and it has a full, fully automatic
capability of fire through a selector switch on the receiver. There
is also a rod on the side of the weapon which allows the bolt to be
driven home should the gun become dirty, and that is the essential
. difference.

An appearance they are almost exactly like-with the exception
of that rod on the side of the receiver.

Q Where would that be on this Government Exhibit 34-AA?

A 1t would be right on the right side of the weapon coming
out back to here (indicating). The selector switch is identiecal to
this except that it has one more position on it, and that’s fully
auvtomatic,

Q To your knowledge, or do you have an opinion asBo whether
or not the automatic rifle designator switch has any effect on the
-= on whether or not or how the expended cartridge casings are
expelled from the firearm?

A The fully automatic switch adjusts the sear only. It does

ot interfere with the spring mechanism or the recoil operation of
the wea .

{3253}
Since the parts are interchangeable in the bolt, it would not

in opinion affect the way that the cartridge cases were ected
from Eﬂé weapon when the weapon 18 fired in the seml-automatic

method of firing.
Q Did you conduct any test to determine general ejection
patterns of various random AR-15‘s?

A Yes, I did.

Q Or M-16's?

A Yes, sir, I did.

Q Would you tell the jury what you did in this regards, what
kind of tests you ran? :

A T selected five weapons of this type, two were AR-15's, the
civilian model, and three M-16’s which are the military weapon.

I took them to our training facilities at Quantico, Virginia
and fired 20 rounds from each weapon in -- 10 from the shoulder
area and 10 from the hip. I used both military and commercial
ammunition, and I charted where the cartridge cases were thr~—
from the gun.

LES] & LI L) -

stion, your Honor.

have




As the only person to erer physically .
examine Coler and Williams' bodies, Dr. “.“e“? 5 Par_k‘"'”c“ OFf the Tederal Bureau~of Ili-l

hu bLody of Sack h*“Lﬂléb Zurther ldﬁntl ied tg

-

Bloemendaal in this sworn affidavit 2ared that this body had sustained. .thrEEvg“ﬁEé":a"

implies that Agent Williams was firstshot

in the head, thus conflicting the FBI's g PTAIINAEEd from the right' side and involving
accoant of the "up close” double murders. Tight arm and forearm with the missile

suft tissue in that area creasing the
5ub:u_aneaus tissue of the right side of the back. T further
abservad wnat apptﬁrEd to be twu wnunds EQ the nead of Jack R. Coler:
a right tg lefe wuund involving the top of the head: tht sccond wound
entered the body with a slight angle from right to lefe gommensing
beneath the chin and fragmenting when hiting cthu hyneid Lone and
mandible. This latter gunshot wound would have been instantly fatal.
5. I examined the body of Ronald A, Williams, said body
evidencing what appeared to be three gunshot wounds. A high
velocity missile had penetrated the face and skull; a second
gunshot wound was present which appeared to have gone through
the triceps muscle on the left arm, with what appeared to have
possibly been the core of the missile Striking the lateral chest
but not penetrating the body. This weund appeared to be the
product of a low velocity missile. The third gunshet wound
was observed on the great toe on the left foot, My gross provisional
diagnosis was death due to the gunshot wounds invovling the face,
head, left arm, left chest and flank, right hand and left foot.
6. In my opinion the deaths of Special Agents Ronald A.
Williams and Jack R. Coler were direct conseguence of the bullet
wounds exhibited by said bodies.

Subscribed and sworn to before me
?7 day of Fepruary, 1976.

_,,z.r...lyr o 1‘;.1-'—1

5iﬁ¢uau*{g /€%;¢haLuu££L¢§71&f

quutyvtlerx Robert D. Elcemendaal
District of South Daknta

United States District Court



3 k o In this Meme released the day after the sheot-out the —
" fBI discusses their belief thar the agenti bodies were

o *dragged & considerable distamce’.  This fact contmadict
i) . their later claim of the agents being shot while they
were positioned aleng side of their qri.
s : Ao mentioned 15 the belief that the twe agenrs wert
_ Gebhardl Lo O'Connell Memorand traveling In the same cr.  This contradicts thelr :
Re: RESKTUKS : senario a1 well =

At 12:40 a.m. we were advised by Exlernal Affairs that the
parenls of SA Williams were advised of their son's death and the
areviously approved press releasc.was released. ’

At 12:40 a.m., 6/27/75, SAC Trimbach called and a three-
way line was set up with the Direclor. Trimbach said that it appcared
the subjecls apparently were able to move out of the area under cover
of darkness since they could find no Indians in the houses from whence
the [iring occurred. He said there was not a great deal Agents could
do tonight becaunse of the dark situation but they intended to secure
the grepand stavt an intensive investigation at first light.

There were four houses involved in this compound and the
surrounding arca is completely open. It is believed the people
involved are Indians or AIM people. He noted that while there -
were four warrants outstanding for four subjects, one subject had
peen taken in custody prior to the shooting.. There are still three
outstanding warrants. i :

The bodies of the two Agents were en route to Rapid City
at that time. All of the weapons including the shoulder weapons kept
in the Bureau carrs assigned to the Agents were missing. All of
their personal identification is missing except for the credentials of
gA Williams which were found on the hood of one of the automobiles.
The Agents' bodies were found approximately 200 yards {rom the
house and it appeared the bodies had been dragged for a considerable
distance, were ghot repeatedly and at least one shot was delivered to
the head. Twenty horses are being brought in {or the morning search.

- - One Indian is dead but they have no identity of him at the

- -present time; however, he did have the jacket of one of the dead
Agents on his person. :

" In reconstructing what occurred, Trimbach ‘'said the two Agents
i1 two cars were checking for one of the fugitives. They apparently
ot tovether ‘in one car. One of the Agents called in and announced |
¢ general area they were going to, Shortly therealter, it was i
f nnounced on the radio there was shooting and the final transmission

came {rom one of the Agents who announced they had been hit.




In the following twe Memos a suspect and Bl A |
fagitive named Lersy Casades was foand to be in

possession of Agent Hilliams' revolver, an AF-15,
223 shell casings, and an International Scont :
which was anather saspected vehicle on June 20, - -_
1975.

Lerey Casados was never indicted. :

L]
-

HP 75-13235, PEGE ELEVEN

et I'n am L,

-!II:"“-

_*Ti-'

v RECOVERED FROM A 1975 INTERNATIONAL SCOUT IDENTIFLED AS THE %
MOPERTY OF LEROY CASADOS. AND LOCATED ON THE AL RUNNING PROPERTY sfms d
oNE SHITH AND VESSON MODEL 15 .357 MAGNUM 245 INCH BARREL VITH SN
BLITERATED ON THE RUTT AND THF YOKE, AGCORNING ™0 THE FBI -

LABORATORY, THIS .357 MAGNUM SMITH AND VESSON REVOLVER WAS FOUND TO
BEAR STAMPED NUMBER 318439 E. Ry o "-

: e THIS NUMBER b‘]E
BEING THE DIGIT PORTION OF THE SN OF SA RONALD - SONALLY
QINED REVOLVER. THE BOSTON DIVISION ADVISED AC.ORDING TO

REPRESENTATIVES OF SMITH AND WESSON THIS WEAPON WOULD BE IDENTICAL
TO THAT BEARING SN 3K1@439 WHICK IS THE WEAPON STOLEN FROM SA RONALD'
VILLIAMS AT THE TIME OF HIS MURDER, |

t N SEPTEMBER 11, 1975, AL RUNNING GAVE A CONSENT TO SEARCH

VICINITY OF HIS RESIDENCE, LOCATED AT THAT TIME WAS A cOoLT AR1S

RIFLE WITH OBLITERATED SN; ONE 38-ROUND CLIP FOR THE ABOVE RIFLE;
ONE OLIVE-DRAB COLORED FIELD JACKET WHICH BORE A PATCH OF THE
MEXICAN FLAG AND A PATCH SHOWING "cchAHn POVER.™ IN THIS JACKET

VERE ONE 28-ROUND .W VO 3e-
ROUND MAGAZINES; .223 CALIBERWETH-LIVE BOUNDS; AND THREE .45



P/OE SEVEN, PD 89-94 ;

"gf;}:RIEAH INDIAR MOVENERT caAlM) EF}"LDSIFE EXPERT, CASADOS

rlﬁcghﬁL ASSOCIATE OF (LEOKARD PELTIER g?':"’ _fffig;jjir

4 b R i B s TR s e i T = it oo e MR A TR A dwy oo s+
L W B e e S
L T ET TS e ABDIYIONG T Sl BE KOTED THAT

CASADOS FLED AL RUNNING RESIDENCE, ROSEBUD, SOUTH DAKOTA,
IWDIAN RESERVATION DURING EXECUTION OF SEARCH VARRANT THAT
RESIDENCE, SEPTEMDER 1S, 1975, DURING THIS SEARCH, LARGE
GUAKTITIES OF DYKAMITE ALSO DISCOVERED, NUMEROUS SIMILARITIES
IN VEAPONS, EXPLOSIVES, EIC., HAVE BEEN NOTED BETWEEN CURRENT
IKCIDENT AND EXPLOSION SEPTEMIER I, 1975, OK VICHITA TURNPIKE

WHEREIN SEVEN RESMURS SUSPECTS VERE IDERTIFIED AND CHARGED.
¥ITH PERTIKENT EXPLOSIVE VIOLATIONS,

x ARMED AND EXTREMELY DANGEROUS,
END.

FOR-ANY- QUESTIOKS /CORRECTIONS- PLS CORTACT TRE PORTLAKS OFFICES
END~

ELS-HOLD
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In this barely legible document, there can
still be read a statement which mentions an
eyewitness who saw David Sky and another
unidentified indivival "open fire" on Agent
Williams and then drag him from his car.
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This indicates that dogs had placed
the scent of David Sky in the area
of the murdered agents as well as
the escaperoute.

David Sky, a/k/a David Ski, a/k/a

scene and vicinity of the salc ourd
the escape route which was takan by
who had besn firing at Special Agents of 'I'.hai'Fndlral Bureau of
Invescigation subsaquant to tha deaths of A;én:s Willliacs and
Coler. The sald escapa route’ was previnu:lyiknom and the doz
indfcated to Mc Gion the presenca of David Sl:::r.f a/k/a David Sx&,
a/k/a David Scorz at the gcena and aiong the said escaps route
within the last several days. !

The undersigned has been advised by several Agents of
the Fecderal Burezu of Investizarion includin; Special Agent
J. Gary Adams that within close proximity Lnlr..hn scece of tha
curders of Agents Coler and Willlams a-e I-:aled several houses

|
and at the time of the crimes thera were also several tents and

vehicles containing camping zeaw, food iraerms and other personal
property which indicated that mmerous persors had been living
in the !{=medinta vicinity at tha tize of said cricss.

The undersigned, based om tha foregoing, baeliesves that
tha said David Sky, a/k/a David Ski, a/c/a David Scott iz a
material witness to the idencicites of tha perscns who have
been occupying the vicinity of whers the crimas occurred and
has knowledze which may lead to the apprchen&ian and prosecution |

of those unknown parions who wara responsible for the deaths of
Agents Williazs and Coler.. I

That based upon the inconsistent stacaments givean Agent
Smashay bty David Sk, a/k/a David 5ki, a/k/a David Scott con-
cerning his presance on tha Pine Ridgs I:ldln.rlz Rasarvacion and
his apparent falsareprasentations as to his pravious whersabouts]

it !5 balfavad zhat ir is 'imprutiul to secuxw his attendsnca a |

tha masting of tha Crand .Tuz-r that will be i.:.westigati_.‘w; into
the circumstances :u:rcundin; the daaths of Agnn:: Williams .nd

Coler by subnoenaing him Iinasmch as tha r.rug {dentity of the
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David Sky's polygraph examiner . . R B
states Skys' reluctancy to  ES R VY L e
cooperate. The questions which - e St o B
were posed to him have never been e e - 1 i
2 AEGISTHRED I \
released. i i s f
o B el 11;..__..__1____. {4
; - 4
TO1 DIRECTOR, FBI
FROM; AC,. MINNFAPOLIS (70-10239)
_ . :j"" , CrbA, '
00: MIKNFAPQLIS _ r
Re Burcau teletype to Minnecapolia dated 6/29/75
authorizing polygraph exmninatidh of LLVID SKY. Y
On 6/29/7s, Dﬁiu.ﬁrln also knowy ._Y_“-.x_:"“_“' = \ 'JI. §
was afforded a polygraph exasination by “Ss i

at Pine Ridge, South Dakota. Prior to thELL“l L,"i:x-;'rr:,un:‘rmn,& fiei e
who”had-previousTy signed his name as DAVID sxY, sipned both,

e warning and waiver form and a polygraph consent foim as

DAVID SKI. gt :

The purpose of the examination was to determine if he
was involved in captioned matter. He had denied any knowledgs
of the murders of Agents WILLIAMS and COLER.

The examinee's attitude appeared to be sullenly
hostile, and antagonistie. It was the izpression of tha

examiner that SKI was only reluctantly cooperative. 1 1%{:
N E ﬂ &
. = 11
' The charts obtained contain respanses t.atth@f 9"
»

qQuestiona set forth below, which were interprﬁymd‘by the ..~.\{‘
examiner as being indiocative of deception. ¥ s

¥
L
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The FBI expresses concern over David Sky failing a
polygraph exam, and was then considered a
“pessible participant®.

With all the evidence that was compiled against
David Sky, the FBI decided te drop the case

against him and parsue the "manager” of AIN.
Namely, Leonard Peltier.

LT

MAGE 4

JP 1010239
oF INDIVIDUALS AGENTS FACED IN SATTLE. THERE HAS DEEN HO

-PECULATION BY PRESS MEDIA COWCERKING PELTIER'S POSSIALE DEATH.

" MATERIAL WITNESS DAVID SKY HAS BEEN INTERVIEWED AND DENIES
"ARTICIPATIUN AND/OR KNOWLEDGE OF THE CRIME ALTHOUGH POLYGRAPH
“XAMINER INDICATES HE WAS PRESENT AT THE SCENE OF THE CRIME AKD
AS A POSSIBLE PARTICIPANT. SKY WAS ARRESTED AS A FEDERAL
WIERIAL WITWESS JUNE 30, 1975, AND PRESEMTLY BEING HELD UNDER
£25,000 BOND. ALTHOUGH SKY RELUCTANT TO TALK, HE IS BEING
TONTACTED ¥ITH HIS PERMISSION BY AN INTERVIEWING, AGENT IM EFFORT TO
[URN HIM. MATERIAL WITNESS EDGAR BEAR RUNNER HAS BEEMR INTERVIEWED
4D STATES HE WAS IN THE HOUSE AT THE CRIME SCENE ATTEMPTING TO
WEGOT IATE. .ﬁf TH1S POIKT, HE 15 HOSTILE, 1GDICATES HE DOES KOT KhOW
aNYONE, AND DOES NOT REMEIPER WHAT WAS SAID. FROM AN IKVESTIGATIVE
STANDPOINT, EDGAR BEAR RUNNER WILL BE CONTACTED ADDITIOHALLY IN
ORDER TO ELICIT FURTHEK INFORMATION. JOAEN LE DEAUX, IDENTIFIED
41TH OFFENSE-DEFENSE COMMITTEE, SUBPOENA ISSUED, UNSUCCESSFULLY
EGOTIATED WITH SUSPECTS DURING SHOOTOUT 1S BELIEVED BACK ON

PLNE HIU]GE RESERVATION, AND MATERIAL WITNESS WARRANT BEING 1SSUED.

" cFFORTS TO LOCATE LE DEAUX ARE BEING EXPEDITED. A TOTAL

a OF 39 SUBFCENAS MAVE BEEN ISSUED FOR A REGULAR GRAND JURY WHICH WILL



Here are some further
suspects that were never

A FOIA disclosed documcut

to Wallace Little, Jv. wes found

pursued.

[302 of {deleted), 7/2/75, App. 3

high-velocity .30-30 casing [ Id.

thut this casing could not be linked Lo any .30-30 rifle recovered by
the FBI. Post-trial disclosures revealed that Little was regarded by
the FBI as "o known militant and supporter of disruptive activity

against law enforcement officers...and is always hostile toward any law

enforcement officers entering his property" [Report of [deleted]},

TEIBS TS, Kb, 309-310].

E. BRUCE "BEAU" LITTLE.

Pre-trial discovery revealed that Bruce Little was identified
by witness Norman Brown and Mike Anderson in pPhotographic arrays shown
them by the FBI, .

However, the defense was not informed that Little was placed by
an eyewitness as being present at the scene while the fire-fight was in
Progress. According to a Previously suppressed report, Little was:

Identified as an individual leaving the scene

immediately after the shooting of the Agents,
June 26, 1975,

[REPORT OF (deleted}, 7/10/75, App. 478].

Fo MSRAGY.

The FOIA documents revealed for the first time, that an
eyewitness had observed a man called "Snag", along with David Sky,
shoot SA Williams and drag him from his vehicle [302 of (deleted) and
(deleted}, 7/4/75, App. 1485]. The identity of the eyewitness has
never been disclosed to the defense and "Snag" was not further

Ldentified by name, Accordling Lo Lhe InLeeview, lie wos described by

.



the witness, however, ag being "male, early 20s, five feet eight
inches, 190 Pounds, black hair, reportedly frop Oklahoma" [302 of

{deleted) and {deleted}, 7/4/75, App. 14857,

G. MELVIN LEE HOUSTON.

Bull residences and Tent City by the FBI. The rifle which fired these
curtridges WBS never recovered, Additionally, it had been disclosed
that three bullet fragments removed from Sp Coler's vehicle vwere

identified as having "been fired from a .15 caliber rifle {Laboratory

Report No, PC-M0O133, GL5 175, App. 1750, 17521. However, neo evidence

The FOIA documents Tevealed that Melvin Lee Houston was
considerad by the FBI Lo be g Buspect in the deaths of Coler and
Nflliams, in part as g result of his Connection to a ,135 caliber rifle:

HOUSTON, DpoB August 1,y 1950, considered Suspect

because he jy undoclate of Individunls 1y e

area and uses a ,35 caliber Remingten weapon,

Shell casings for this caliber found at scenea,

[Report of ([deleted], 1/10/75, App. 481)

The FRT characterizod Monston 1in Another TFOTA document a5 n:

Report [No. PC~H0520, 2/10/76, App. 378, 387]).

The FOIaA documents additionally Fevealed that "(i)nformetion

Te



was alsoc received from one of the other subjects that Houston was I

present at the shooting" [AIRTEL, SAC, Pine Ridge to Director, SZIS!?SI
Appe 1257

H. RICHARD LITTLE.

During the trial, the defense had no indication that Richard ]

Little was at the scene of the shooting.

FOIA disclosures revealed, however, that he was identified at
the scene by an eyewitness [302 of (deleted), 6/30/75, App. 1667] and
admitted to the FBI that he "had seen the entire thing from start to

finish" [302 of Held and (deleted), 6/28/75, App. 1641].

I. DUSTY NELSON.

From the testimony of Robhert Fcoffey and Jencks disclosures,

the defense was informed that Nelson was at a Jumping Bull residence onf

June 25, 1975, and that his finperprings were found on items seized

from Tent City.

&

The decuments released under FOIA revealed interviews with two

eyewitnesses who tentatively identified Nelson as being present at the

scene and escaping the arean during the course of the firefight [302 of

{deleted] and (deleted), 6/29/75, App. 732: 302 of (deleted) and

J. GERALD MOUSSEAU.

Prior to and during trial, the defense was provided with six

documents in which Gerald Mousseau was mentioned. However, neither

l
{deleted}, 7H3/75,. App. 15607, I
|
1

these documents nor testimony at trial gave any indication that

Mousseau was at the scene during the shooting,

Evidence of Mousseau's presence and possible involvement was |
—



rovenled C[or Lthe Flrpt 1

the FOIA [See, e.g., 302 of (deleted] and (deleted), 7/10/75, App.
331 ).

K. JAMES FREDERICK WAR BONNET.

Pre-trial discovery documents informed the defense of the
presence of a "junked" white Chevrolet Bel-Air a short distance from
where Agents Coler and Williams were killed and the identification of
fingerprints of James War Bonnet on items seized at the scene. Another
document reported that War Bonnet had been arrested on March 1, 1975,
not far from the Pine Ridge Reservation, and charged with possession of
two .223 caliber semi-automatic rifles.

‘ The defense was not informed, however, that a South Dakota
vehicle registration in the name of James War Bonnet was found by the
FBI on the Chevrolet's front seat [302 of (deleted}, 6/26/75, App.
1817], and that by early July, 1975, War Bonnet was listed as a suspect

due in part teoe the proximity of his vehicle at the scene:

Hiz 1960 Chevrolet Bel-Air with South Dakota Licensa
67-2557 was observed in the crime scene area on June

26, 1975. (Name and text deleted] ... observed
War Bonnet in and around Oplala, S.D. near the time
of the shooting. {Name and text deleted} War Bonnet

is knowledgeable in the use of explosives and carries
a gun with him at all times.

[DAILY SUMMARY TELETYPE, Rapid City to Director, 7L15/75, kpp. 876).

FOIA documents also revealed an FBI interview with a witness who spoke
to War Bonnet after the shooting. The witness (name deleted) said that
"Jimmy Wor Ronnett wns 'scared to denth' and very excited when talking

about the killing of the two FBI agents" [302 of (deleted), 7/18/75,
App. 1822},



During the Butler-Robideau trial, defense o - LB
attorney Bill Kunstier examined subpoenaed
F81 Director Clarence Kelley who admits to

AIM having "fine goals". il 2615
Later Kelley admits to having a paid Government by foree n‘n;“ i o)

informant infiltrating this “fine" :
prganization. which are construed generally within.

tiﬂ 1!“1- o "

o To your knowledge is the Mmerican Indian Movement _
. |
considered to be such a group by the Fedaral Bureau? i

A 1t is my very definite knowledge that the American Indiaﬁ_

fovement 15 a movement which has fine goals, has many fine

e

pecple.and has as its general conaideration of what needs to

e

bo done, scmething that is worthwhile, and it is not tabbed by

——

e
4s a3 an un-American subversive or otherwise objecticnable

m il
organization.
——
a And yet it is true, is it not, that you have paid inform-
i i W

ants who are utilized in connection with the American Indian

e ——

Movement. Is that not correct?

A ‘yas. I am sure that we have informants and possibly haﬁu
|

paid informants but I doen't knoew how many who do, on occasion,

__.————'__'__--__
concern thomselves with some members. Not to get into i
~ S i
the whole organization and to, for example, inform on the entire
—  ——— ——

membershiv.



Also during the Butler-Robideau
trial attorney Kunstler then gets
FBI Director Kelley to admit to the
importance of self defense when a
peopleare threatened.

2694

ts, and there has

“Pine Ridge

Indian Rese -16's, automatic
weapons, they have bullet proof vests, they are Army type
clothes issued, jackets and so on. That is somewhat different
thanaagents normally have in, say, Cedar Rapids, or New York
or Chicago, isn't it?

A.  Yes, That is fdifferent.

o And that is due, is it not in fact, to the fact the
reservation is essentially considered tole more dangerous

than Cedar Rapids, Iowa?

A. More dangerous perhaps to FBI agents, two of whom have.

been slain,

o Hundreds of native Americans have been slain, too, haven't
they?
A There have been many Americans slain but two FBI agents

were slain, too, and I think they have reason to be really

concerned about their own lives.

Q One of the reasons for equipping them this way is that

there is a fear that strangers who come into ispolated areas on
— —_e.'___

the Pine Ridge Indian Reservation who are not known to the

i
_people there, might themselves come under attack out of fear-i

Isn't that correct? ; o . _f-'

A "I don't care who it is that comes in., If they are -

——

1

threatened they have the right to pfntact themselves, -




Here the FBI admits to the

blatantly obvious inconsistencies in NP o S 0 F i
the Poor Bear affidavits used in the : 5 v 25 } ———n
extradition of Peltier. - 5/10/79
* "1 = lKr. Moore £
1 - ¥r, Ingram ,.::4
, Assistant Director 1 - Kr. Gow ai® N "
' FuderalcFuiEau of Inveatligatlion 1 -J. E, Smith
=}u a Leonaré Peltler 1 - ¥r. Kintz ,
...l\__f/.;’_‘.,., P wa s . \ = B . ! _'/'QIL__:_._ it
i o Reference 18 wade to your letter dated April 17,
i 1972, v..:losing a letter from the Canadlan Departrent of

Justice, Olttavwa, Canada, dated Karch 29, 1979, concerning the
s .. extpadition of Leonard Feltier, and ?EIHQ memorandun dated

Ares/1¢, ) : Ayl ) TR b

Eyrtle Poor Bear provided three affidavits in
Rapld City, South Dakota, In conncetion with the killings of
two FRI Agents in June, 1975, on the Pine Rldge Indian
— = ermn, Reservatlion, South Dakota. The first affidavit wes furnlahed
> " "on 2/19/76 stating that she was not present during the . -..-.. .
' killings of the FEI Agents, but that subsequently G :
""" Leonard Peltler told her that he had killed the FBI Agents.
. The second affidavit was furnished on 2/23/7€ stating tha
she wzs present durlng the killings of the FBI Arents an/
wilnessed Felitler shoot one of the Agen.s. The third a flﬁE:?¥
St was furnlshed on 3/3./76 essentlally reastating what wa
furnished in the second arfidavit, but in more detail. )
? All arfidavits were voluntarily furnished by ) ‘ééyf
i ~£}tt1¢ Poor Eear and taken in good falth. At the time th
ih ce affidavits were furnished, it was belleved that she was gﬂ’ﬁf
opally relisble and rentally stable., The inconslstency betwe
h

the first “rrida”1;.5ﬂﬁ~1h£FEHEE§ﬂE££i_IIE_LII1d“*1t’ is belleved
= th#—#&#uli ol Kyrtle ear' ] ;
L1y ¢oo t

{ r for her owqm
F—__s_ml_u.taq..

! - Faul ¥i1lliam Ralprin, an attorney for the Canadian

& Ctpartment of Juestice, represented the United States in the —
*;:3::——*Pe1t1er extradition hearings. In this capaelity, he traveled to
tw sbwe Joo [-4pld Clty, South Dakota, to eonfer with special prosecutor

MAILED T
MAY 10 1979

-

Lo, B Robert Sikna and to revliew avallable evidence against FPeltler.-
‘Ca——Halprin was_avare of the contents of all three affidavits, and
m_ in fact, he was the reason ¥Fyrtle Foor Bear fyrnlshbed the third
s wn " affidavit as he uested certaln 1ssues previously lFurnleTied
i ny her be anplir : ?
4 o ; s B4 VAY 15 1379 90
: : I:?S E:{;—lm F‘F?'_- é-—-c-. = ‘:7

--————-n
e ERIRET 58 ; -

. =

EX-124 SEE NOTE L?AGE 2 qoé



During the 1979 appeal Judge Ross
chastises prosecuting attorney Evan
Hultman for the governments role

intheillegal extradition of Peltier.

ala

gnvihing. e cetera. And so, it is for those two reasons that
1 believe the court. very realistically, and very fairly, and
in the 101al interest of justice determined for the reasons
that the court then gave. that Myrtle Poor Bear’s testimony
would go totally to & collateral matter, even if it were &
collateral matter with some relevancy,

Junce Ross: But can’t vou see, Mr. Hultman, what hap-
pened happened in sguch & way that it gives eome eredence
to the claim of the——

Mz, HrrrMax: 1 uonderstand, ves, Your Honor.

Jrose Ross: —the Indian people that the United States
is willing to resort to any tactic in order to bring somebody

‘hack Lo the T]nitmm

Mr. HurTaax: Judge—

Jopse Ross: And if they are willing to do that, they must
be willing to fabricate other evidence. And it’s no wonder
at they are unhappy and disbelieve the things that hagp

1T1 QUTr COLNTTE iTEy T E e e

Mr. Hormuax: Judge Ross, I in no wav do anything but
sgree with vou totally.

Junce Ross: And vou try to explain how they get there is
not Jegally relevant in the case, and they don’t understand
that.

Mrn. Huvrmax : I understand, Your Honor.

Junce Ross: We have an obligation to them, not only to
treat them fairly, but not give the appearance of mann-
facturing evidence by interrogating incompetent witnesses.

Me. Hurrman: Your Honor, I agree wholeheartedly, and
I certainly bave no quarrel with that, and that is why I
gay, as I indieated, I ultimately made & decision that I
made, and I made that decision personally. I think the trial,
iteel!, Your Honor, and the record in its totality, as well as



During a televised interview with teve

Kroft from the show "West g7th Street" in ™\ crooks:
1992, assistant prosecuting attorney Lynn
(rooks admits to not caring about the
false affidavits used in the extradition. uld have shipped up her

it, but I can guarantee you, if I

KROFT:
Even though you believed her to not be a credible
witress,
i CROOKS:
Yeah, cduring a probable cause stage. Wouldn't have
bothrered me at all. I'd basically saidg, Judge, here's
what we got!
KROFT:
No matter how you cut it, you can't get away from the
fact that it was her testimony that got Leonard
Feltier extraditecd from Canada to stand trial.
CRODKS:
I guess I don't ultimately know and ultimately, I

@on't really care, Qoesn't bother my conscience. If

everything they say is right on that, doesn't bother

my conscience ore bit. The man's a murderer. He got

convicted on fair evicence. [Doesn't tother my

: : \ ;o
consclence ome whit! Now, I don't agree that we dig

anything wrong with that, but I can tell you, it con't

bother my conscience if we did.
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During Peltier's trial the ?

Michael ' ¥rwin Anderson

? prosecution's witness and
. Yeb, Legnoesz 32 ssedw bus ol eial B AIM member Michael Aﬂdt”ﬂ]‘[d
And what happened at.the end of that | testified of FBI coercion.

Well, I was refusing td”talk-uﬂtil Ga:

) i
you don't ftalk, 1 will beat you up g;qgggngiil"“méjfwﬁ?f & :
Q Ga:y Adams told :,mu that? - Tailt |
A “Yes, T
Q ggéwthﬂ other agent was present when he said that? h
T e s s e - o e e B e e I f
Q ﬂndﬂtﬂ’.id that ma.kﬂ you afraid? |
A Zeo,

|

Q And did vou understand that you would get beat up if you

AT 5 -'\-.,-____“I____“h?%_-_
didn't give him the answers that he wanted? e LAY
3L g [ el Thjad S 50— O W R AR |
'ﬁ Yes [ ' i :
Q | |

he wanted?

— L e .

A

Q

tallked with vyou?

A
Q

A

Q

ynu;Efgl you that one of the dead agents was & good friend of i i

his?

A

LS P AP LTI E . A
e

ﬁnd did you then give him the anewers that ycu underrtood

e} R e
i o

Yes,

-

When was the next time that Special Agent Gery Adams ;

I don't remember. : ? i
Was it while you were still in Wichita?
I don't remember,

Did Special Agenu Gary Adams in that_f;rst interview with |

o e e L

__-_ml-"-'_'__ i
e e s e L i |

e e
i e,

Tus; 0183 | |1



Myrtle Poor Bear: False Affidavits

Mr. Leonard Peltier was arrested in Canada on February 6, 1976, and extradited from Canada in December on
the basis of one of three separate (and different) affidavits signed by Myrtle Poor Bear, a Native American
woman known to have serious mental health problems.

Affd et

Myrtle Poor Bear, being first doly eworn, deposes and
states:

LTI am an American Indian born Fobroary 3, 1352
and reside at Allen, Sooth Dakots, one of the Toited States
of America

2 I first met Leonard Peltier in Bismarck, North Dakota,
dorimg 1971 Doring March, 1975 T again met Leonmard
Feltier at 3t Franciz Sooth Dakota, United Statex of
America. Truning April, 1975, I weni 10 North Dakets to
see him as & gir] friend of his. Abont the last week of May
during 1575 I and Leonard Peltier went to the Jumping
Boll Hell near Oglala, Sooth Dekota, Tnited States of
Asnericn, There were several houses and abont four or five
tecte. When Lecnard Pallier arrived, he gave orders an
what wan to be done. T wan his gir] !Dend at this tme
Abont & week after” we arrived, abont the second wesk of
June, 1975, Leonard Pellier snd eeverai others begnn
planning how to ldil either Buresn of Indian Affain
Departmant, United States Govarnment police or Federal
Huorean of [ovestigation, United States Government, agents
wha might earse inte the aren. Lecnard Paltier was moatly
in charge of the piaeming. All persons involved in the
plunning had special aszsignmenis. There wos also o de-
tailed pscape route planned over the hills near the Jumping
Eull Haoll area [ was present doring this plesning.
Lenoard Peltier alwaye had a rifle and oszally hed o
pistal aear him. The pistol was asually onder a car seat,
About one day before the Specisl Agents of the Federal
Burean of Investigation were ¥illed, Leonard Feltier said
he knew the Federa] Burean of Iavestigation or the Burean
af Indiam Afairs were coming to serve an arrast warrant
an Jimmy Eagle. Loonard Peltier told people 10 get ready
to kill them and he told me to get my ear filled with gas to
be rendy for an escape I left Jompiog Ball Hall at this
point and did aot return Tmring Aspost, 1975 I met
Leonard Peltier again at Crow Dog's Faradiss on the
Rosebud Indian Reservation, Sooth Dakots, Tnited Statey
of Ameries We talked shout the Klling of the two Faderal
Borean of Investigation agents pesr Jumping Boll Hall
Leonard said it makes him sick when he thinks abont it
He paid that one of the agents surrendered, ot be fept
shooting. He said it waa like 8 movie be was watching bot
it wan real, he was acting right in it He said he lost hia
mind and jost started shooting. He said he shot them and
junt kept palling the trigger and eonldn't etap.

Hubneritesd and sworn to befors me this 19th day of
Feobymary, 1570,

S
Thenoty Clerk
Unitod States Distriet Conrt
Dintriet of South Dakots

iar
Mrrile Poor Bear

Affidavit of 19 February 1976—Here, Special Agents David Price and William Wood have Myrtle Poor Bear recount
how it was she who overheard the planning of the Northwest AIM group to lure Special Agents Coler and Williams to
their deaths in an ambush. Note that there is no claim Poor Bear witnessed the shoot-out, but that she heard Leonard
Peltier order the agents killed beforehand, and that he later "confessed to her."



Afdereit

Myrie Poor Bear, being first duly sworn, deposes and
Etates:

L 1 am an American Isdian born Febraary 20, 1952,
and reside 2 Allen, Sooth Dakats, ane of the Tnited States
af Aipericn,

200 fest et Leonard Peltier in Bismasek, North Dnkota,
during 197! During March, 1875 1 again met Leonard
FPeltier nt 3t Franes, South Dekots, Tnoited Siates of
Ameries. During Aprl, 1875, I went to Forth Dakota to
see hitn as a pirl friend of his. Aboot the last wiek of May
during 1575 I and Leonard [Peltier went to the Jomping
Ball Hall near Oglals, Zouth Dokols, United Siates of
America, There were several honses and abonot four or five
tents. When Lesnard Peltier arrived, he gave orders on
whut wes tn be dene. T was his girl friend st thia time.
About & week alter we arrived, about the second week of
June, 1975, Lecnard Peltier and several others began
planning how to kbl either Borean of Indian Afairs
Department, United Stairs Government palice or Federal
Borran of Investigation, United States Government, agents
who might come into the area Laanard Poltier was mostly
in charga of the plenning. All peracma imwolved in the
Manning  had special sasignrents. There was also & de-
tailed sneape route planned over the hills near the Jamping
Ball Hall sres I wes present during this planming
Leonard Peltior always had a rific and osuslly had =
pistol near him. The pistol was neeally onder & =ar sest
Abouat one day before the Bpecial Agents of ths Federal
Eorean of [nvestization wera Killed, Lasnand Peltier said
he knew the Feders] Boresn of Investigation or the Borean
of Indian Aflairs were coming to serve an arTest warrant
on Jimey Bagle Leonard Peltier told people to gat ready
to Wil them and he told me to gec mrr car filled with gas to
he ready for an eseape which I did. I was present the day
the Special Agents of the Federal Boresn of Investigation
were killed I saw Leonard Peltier shoot the FEI agsnts
During Aopguse, 1575, [ met Leanard Peltier agnin at Crow
Dog's Paradiae on the Rosehod Indian Reservation, Sonth
Dukola, United States of America. We talked abont the
klling of the twe Federal Burean of Iovestigntion mgents
near Jmoping Buoll Hall Leooard said it makes him sick
when he thinks abpai it He said that ooe of the mgents
surrendered, but he kept shooling, He said if wes like o
movie fie was watching bot it was real, le was seting righe
in it. He said ke lost his mind ard jost etarted sheoting.
He paid he shot them and jast kept polling the trigger and
couida't wtop.

Subseribed ond wworn fo before me this 23rd doy of
Febrasry, 1974,

Faf
Depoty Clerk
United States Distriet Court
Distriet of Sooth Dakaota

faf
Myrtie Foor Bear

Affidavit of 23 February 1976—With this affidavit, Price and Wood have Poor Bear present herself as being Peltier's
"girl friend," and as overhearing planning for an ambush. However, with this affidavit, Poor Bear is now presented as
having witnessed Peltier killing the agents. Details on an escape route apparently were designed to explain away the
Bureau's embarrassing inability to apprehend suspects at the scene of the shoot-out. Also note how the method of
killing corresponds to the FBI's contrived "execution" scenario.



THTTED ETATES OF LAWFRICA
ATATE OF ROTTTI DAXKOTA
COUNTY OF FENNIRGION

1x 7w Moo ¢r Tor Bxrmomos Ace. TLE.C 1970 Caar.
E-2 axp v 1o Martrex or Leowuimn Prrvres, siso
rrown an Leonags Lirms Sperr, Leowesn WoLniuwe,
Jouy Yecow Home, Ezwmw Yercow Hoer, Leowasn
Joun Prorms

Atfdoett

Mrrth: Poor Fear, being first doly sworn, deposes amd
wiaten:

1. That L am the Myrile Poor Bear, of Allen, Sounth
Iiakote, United States of Ameriea, who wae the deponent

in an affidavit sworn the 23rd dey of Febroary, 1976, This
affidavit i swarn by me to give forther information

2 Avtached hereto and marked Exhibit “A" to thiz, my
AfRidavit, is a photograph marked Fehroary 12, 1976, and
T testify and deposme that the persom ghown on the said
photograph iz & peraon kmown to me ss Leonerd Peltier
and ia the persan I spoke of in my deposition of Febroary
23, 1576, and the permon referred to hersin o Leonard
Feltier,

1. I recall the svents of June 26 19735 which cccorred
et the area of Jamping Bull Hall near Oglals on the Pine
Ridge Indien Reservation in the State of Sonth Dekota,
United States of Ameriea

4. Sometime during the eariy part of that day, at ap-
prozimately 12:040 Noon, Leonerd Feltier same into the
residenes of Harry Jumpiog Buoll which is |oeated in the
arer of Jumping Ball Hall and esid, “Ther're soming.'
[ understoed 1his lo menn that police or agents of the
Federal Burenu of Investization were in the immediate
arca. A shnct tine later, I saw & ewr which 1 resogoized
to oo & government car near Harry Jomping Buil's honse
I went down o the crevk bottom & ecuple of handred vards
from the house, I heard shooting. T left the ereei bottom
aren and welked approzimately 50 yards to whers I saw
two coce, both of which T resopnized to be governmen:
sars, beeavee of the larre radio antennacs moanted on the
rear of these cars and [ had previozsly sesn many eare of
& similer type driven by government agents in the pame
ares. When I pot to the car, Laonard Peltier was faciog &
man which I believed to be & special agent of the Federnl
Bareau of Inveshigation This man was tall with dark hair.
Thiz man threw a handgun to the side and said scmething
to the effect that he was surrendering. Tecnard Peltier
wah pointing & rifle in the direchon of this man The man
was holding hie arm ax if he was wonnded and was Tesning
agninst the car previously mentioned. Thers waa another
man who I belisved to be a special agent of the Faderal
Bureau of Investigation lying face down on the gromnd
eod thers was blood mnderneath im I started to leave and
was rrabbed by the hair by another person and eoold oot

Affidavit of 31 March 1976—This affidavit was eventually submitted to the Canadian courts. Here, the agents totally
abandoned the notion of Poor Bear's having overheard planning for an ambush. Instead they have her provide
considerable detail as an "eyewitness." Note also the absence of any alleged confession on the part of Leonard Peltier.



Today, the government concedes that, in fact, Myrtle Poor Bear did not know Leonard Peltier, nor was she
present at the time of the shooting. She later confessed she had given false statements after being pressured and
terrorized by FBI agents. Myrtle Poor Bear sought to testify in this regard at Leonard Peltier’s trial. However,
the judge barred her testimony on the grounds of mental incompetence.

In addition to being a violation of Leonard Peltier's rights, the United States government committed fraud on the
court during the extradition proceedings and violated the sovereignty of Canada. The U.S. government has
made no attempt to correct this wrong and, to date, the illegal extradition has not been corrected by the
Canadian Court.



